
 

 

 

 

Styrelsemöte Svensk Förening för Klinisk Cytologi 

2022-12-05 

Fysiskt möte på Läkarsällskapet, Stockholm. 

 

1. Mötet öppnades av ordförande Christina Kåbjörn (CK). 

2. Ett brev till Socialstyrelsen har författats av gruppen angående återinförande av cytologi 

som en grenspecialitet till patologi. Antal cytologikunniga patologer i Sverige har minskat 

sedan cytologi togs bort som separat specialitet 2011. Under mötet har vi justerat innehåll 

och ordningen inom brevet inför alla ledamöter på plats med mål att skicka brevet i början 

av nästa år. Till dess behöver vi få lite ytterligare data ifrån riket, specifikt antal 

”heltidstjänster” för cytologi på varje plats, hur många cytologiprover (gyncyt + övrig 

cytologi) på varje plats. Vi jämför data mellan 2015 och 2022 och varje ledamot får höra med 

labben inom sitt närliggande geografiska område och vi presenterar den data som vi har vid 

ett möte nästa år. (CK et al) 

3. Henrik presenterar några punkter ifrån nya vårdprogrammet i cervixcancerscreening. De 

mest relevanta korrigeringarna inkluderar primär HPV-analys i åldersgruppen 23-29, ny 

indelning av HPV hr-typer: låg-, mellan- och högonkogen (HPV16, 18 och 45 ingår), atypisk 

kolposkopi blir Swedescore 8, ett stycke om datorassisterad diagnostik och avlägsnande av 

rekommendationer för all annan cx-screening. (HE) 

4. PARIS-systemet v. 2.0 har anlänt där punkt 6 (LGUN) tas bort och ersätts av övrig atypi 

(tidigare 7). Därtill tillhör endast urotelial atypi PARIS 3, övrig atypi går som nya PARIS 6. Vi 

beslutar att vi försöker att införa det så tidigt som möjligt, gärna från och med början av 

nästa år. Christina lägger till detta i nationella vårdprogrammet och riket får följa 

rekommendationerna från detta och sätta igång när de är redo. (CK/HE) 

5. Samarbete med Sveriges Cytodiagnostiker (SvCD). SFKC kan bistå i frågan om legitimation. 

Önskemålet är att läkargruppen hjälper till med att definiera rekommendationer för 

kompetenskrav som SvCD kan använda som argumentation för en legitimering av yrket och 

som verktyg för att utöka förutsättningar för att utöka arbetsuppgifter på plats där det skulle 

behövas. Rekommendationerna bör inkludera delegering av arbetsuppgifter, t.ex. urin-FISH, 

EBUS och annan ROSE. Vi beslutar att SvCD får återkomma till läkargruppen efter att de 

diskuterat detta internt och kommit fram till vad det är man behöver hjälp ifrån läkarna. 

Vidare förs också dialog kring att gemensamt anordna cytologimöte 2024, även här 

återkommer SvCD efter intern dialog med förslag på datum samt plats för ett sådant möte. 

(KBA) 
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6. Vad gäller ekonomin finns inte mycket nytt. Vårt nuvarande medlemsantal är 43 CD och 

45 läkare. Vi har precis under 500k kr i kassan och det vi kan använda pengarna till är i första 

hand stipendier, resor och uppehälle för egna kurser, middagar och hotell för styrelsemöten 

och betala utländska föreläsare. Det är dock fortsatt svårt att få in medlemsavgifter. Vi får 

göra nya försök med påminnelse-mail. Annars är våra största intäkter kurser. Förslag på nya 

kurser inkluderar främst praktisk/teoretisk kurs avseende utstrykningsteknik för både 

patologlabb och kliniker. Vi kan sikta på ett framtida vårmöte, närmaste i Kalmar 2024. Vi 

återkommer till detta. (ED) 

7. Arbetet med KVAST-dokumentet för cytologi och hantering av prover pågår, Christina och 

Eva håller på att skriva på det. Dokumentet har skickats ut till alla ledamöter som får läsa och 

komma med ändringsförslag (via kommentarfunktionen). (CK/ED) 

8. Christina har besvarat EFCS frågor om implementering av klassifikationer vid slutet av 
PAD. I Sverige gör vi det endast på gyn, thyreoidea och nu urincytologi. Milansystemet är på 
gång men vi prioriterar urincytologi över det. Inför införandet av Milan kanske vi behöver 
anordna en kurs inom riket. (CK) 
 

9. Christina är vår webmaster och kostnaden för hemsidan har höjts med 100kr. 
 

10. Henrik presenterar lite nytt från IAEC-22 i Chicago där en del WHO-upplagor är på väg 
under nästa år. Bland annat lungcytologi och pankreatobiliär cytologi som kommer online 
och i tryck i början av 2023, lymfomcytologi i februari och mjukdelscytologi senare under 
2023. Fokus ligger på preanalytiska processer. Fler upplagor kommer. (HD) 
 
11. Vårmöte i cytologi förutspås hållas i Kalmar 2024. 2024 är ett år då cytologimötet 
anordnas separat från Vårmötet i patologi. En bra punkt är undervisning i Milan-systemet, 
möjligtvis även PARIS-systemet. SvCD har styrelsemöte måndagen två veckor efter dagens 
möte (19/12) så hon återkommer efter det att de har pratat om det. (KBA) 
 
12. Mötet avslutas och nästa möte hålls 2/2, 2023 kl 15:30-16:30 digitalt via Zoom. Punkter 
att ta upp är preliminärt stipendier, uppföljning angående vårmötet, KVAST-dokumentet och 
kurser. 
 

Närvarande från styrelsen:  Christina Kåbjörn, Eva Darai-Ramqvist, Katalin Dobra, Henryk 

Domanski, Henrik Edvardsson (digitalt), Kamilla Backlund-Arvidsson och Rui Zeng. 

Närvarande medlemmar: 6 på plats + 1 digitalt 
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Rui Zeng, sekr SFKC                                                                


